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Sulyok Tamás: erősíteni kell a kétoldalú párbeszédet Szlovákiával 
2024. július 18. – MTI, hirado.hu, Demokrata, HírTV, Körkép.sk 

A kétoldalú párbeszédet nem csak fenn kell tartani, de erősíteni is kell ahhoz, hogy 

Magyarország és Szlovákia regionális és európai szinten is még inkább szolgálni tudja saját 

nemzeti és egyben a két ország stratégiai partnerségéből fakadó érdekeit - mondta Sulyok 

Tamás köztársasági elnök csütörtökön Peter Pellegrini szlovák állfővel tartott közös 

sajtótájékoztatóján, Budapesten. Sulyok Tamás elmondta: a csütörtöki találkozón több 

kiemelt, a stratégiai partnerség megerősítésére irányuló területet is áttekintettek. Elmondta: 

beszéltek a nemzeti kisebbségek helyzetéről is, és egyetértettek abban, hogy az együttélés 

támogatása mindkét fél érdeke, amelyhez a magyar köztársasági elnök reményei szerint 

muníciót ad a szlovák elnök leendő szlovákiai magyar tanácsadója is. Hozzátette: 

Magyarország minden erőfeszítést megtesz annak érdekében, hogy jelentős támogatást 

biztosítson a magyarországi szlovák közösség számára, miközben a magyarokról való 

gondoskodás szerte a világon prioritás számunkra. Kitért arra is, hogy Szlovákiában a kassai 

Rovás Polgári Társulás tevékenységének zavartalan ellátásában vagyunk érdekeltek, mint 

ahogyan abban is, hogy a határkeresztező vasúti kapcsolatok fejlesztése megtörténjen. 

 

Kövér László fogadta Peter Pellegrini szlovák államfőt 
2024. július 18. – MTI, Portfolio.hu, Ujszo.com, MagyarHírlap, Demokrata, Index.hu 

Kövér László, az Országgyűlés elnöke csütörtökön fogadta Peter Pellegrinit, a Szlovák 

Köztársaság elnökét, aki Sulyok Tamás köztársasági elnök meghívására érkezett hivatalos 

látogatásra, Budapestre. Az Országgyűlés Sajtószolgálata az MTI-vel azt közölte: a felek a 

megbeszélésen áttekintették a kétoldalú politikai kapcsolatokat, a nemzeti közösségeinket 

érintő kérdéseket, a visegrádi (V4) együttműködés, valamint az Európai Unió helyzetét, az 

országainkat érintő nemzetközi kihívásokat, beleértve az orosz-ukrán háborút, a béke mielőbbi 

megteremtésének lehetőségeit. Magyarország soros EU-elnökségével kapcsolatban Kövér 

László elmondta: "minden erőnkkel azon leszünk, hogy az olyan kérdésekben, amelyekben 

Szlovákia és Magyarország hasonló álláspontot képvisel, előre tudjunk lépni". A házelnök a hét 

fő prioritás közül kiemelte az illegális migráció megfékezését. 

 

Peter Pellegrini: Szlovákia nem bojkottálja a magyar elnökséget 

2024. július 18. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, PestiSrácok.hu, HírTV, 

Körkép.sk 

Szlovákia nem fog csatlakozni semmilyen kísérlethez, aktivitáshoz, amellyel bojkottálni 

akarják a magyar elnökséget - mondta Peter Pellegrini szlovák államfő Sulyok Tamás 

köztársasági elnökkel tartott közös sajtótájékoztatóján, csütörtökön Budapesten. Hozzátette: a 
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szlovák kormány képviselői részt fognak venni és támogatni fognak minden magyar 

tevékenységet. Nem hiszi, hogy büntetni kell valakit azért, mert párbeszédet kíván 

kezdeményezni - hangsúlyozta. Pellegrini megköszönte Magyarország ígéretét, hogy 2025 

végéig meghosszabbítja Szlovákia légvédelmét. Elmondta továbbá, hogy a gazdasági 

segítségnyújtás tovább növekszik a két ország között, amely nemcsak árucserére vonatkozik, 

hanem a munkaerőre is. Kitért arra is: kiemelt figyelmet fordítanak a határinfrastruktúrára, az 

eddigi 16-ről 40-re emelkedett az átkelőhelyek száma, s további figyelmet fordítanak majd a 

vasúti határkapcsolatokra. Pellegrini megköszönve a magyar kormány infrastrukturális 

beruházásait, elmondta: a magyar közösségek Szlovákiában teljesen intergrálódtak, nincs 

feszültség, nyitott problémák nincsenek. Kitért arra is, hogy kisebbségi kérdésekben tanácsadó 

segíti munkáját. 

 

Nagy János: kisebbségben csak azok a közösségek tudnak megmaradni, 

amelyeknek van gondolkodni és cselekedni tudó és akaró értelmisége 

2024. július 18. – MTI, Pestisracok.hu, kormany.hu, Karpatalja.ma 

Nagy János Miniszterelnöki Irodát vezető államtitkár Beregszászon, a II. Rákóczi Ferenc 

Kárpátaljai Magyar Főiskola mesterképzésben részt vett végzőseinek diplomaátadó 

ünnepségén kijelentette: kisebbségben csak azok a közösségek tudnak fenn- és megmaradni, 

amelyeknek van gondolkodni és cselekedni tudó és akaró értelmisége, ezért a kárpátaljai 

magyarság továbbra is számíthat az anyaország nemzeti kormányának segítő támogatására. 

Kölcsey Ferenc a nemzeti megújulás programját hirdette meg a "Hass, alkoss, gyarapíts" 

gondolatával, és "erősen érezzük" ennek a mondatnak a súlyát a Kárpátaljai Magyar Főiskola 

aulájában - kezdte ünnepi beszédét Nagy János államtitkár. "Aki hatni, alkotni és gyarapítani 

akar, az a cselekvő hazaszeretet hírnöke, a jövő, a reménység embere" - jelentette ki. Szavai 

szerint a magyaroknak "nem a múlttal, hanem a messze jövendővel" kell komolyan 

összevetniük a jelent. 

         
Emblematikus gasztronómus, valamint egy magyar és egy román világhírű 

evezős emlékét elevenítik fel Tusványoson  
2024. július 18. – Krónika 

Kövi Pál gasztronómus (1924 – 1998), valamint két világhírű evezős: Ivan Patzaichin (1949 – 

2021) és Wichmann Tamás (1948 – 2020) emlékét is felidézik a július 23-28. között 33. 

alkalommal szervezett Tusványoson. Amint a Liszt Intézet Bukarest közleményében szerepel, 

a Bálványosi Nyári Szabadegyetem és Diáktábor, vagyis a Tusványos keretében, ahogy az 

elmúlt években, az intézet idén is több programmal partnere az Erdély Café sátornak. Július 

26-án, pénteken 14 órától Teodor Frolu az Ivan Patzaichin – Mila 23 Egyesület alelnöke és 

Kósa András László, a bukaresti Liszt Intézet igazgatója beszélget Pataky István újságíróval a 

két világhírű evezős – Ivan Patzaichin és Wichmann Tamás – barátságáról. Az idén tavasszal a 
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Duna-Deltában megnyitott Ivan Patzaichin Múzeumról, illetve a hamarosan bemutatásra 

kerülő Ivan Patzaichin dokumentumfilmből is láthat a közönség részleteket.  

 

Újabb autók a magyar kormánytól a szórványgyülekezeteknek 
2024. július 18. – erdon.ro, maszol.ro 

A magyar Külgazdasági és Külügyminisztérium támogatásával megvásárolt nyolc gépkocsit 

adott át csütörtök délelőtt a Királyhágómelléki Református Egyházkerület 

szórványgyülekezetei számára Kiss-Parciu Péter helyettes államtitkár. Idén februárban már 

érkezett hét jármű ajándékba, így ezúttal a projekt második üteme valósult meg. Bogdán 

Szabolcs János püspök elsősorban a hálájának adott hangot, hangsúlyozva: jó érzés tudni azt, 

hogy nem vagyunk egyedül, és a KREK nyitott kapukat zörget, amikor a kezdeményezései 

támogatása céljából segítségért fordul a magyar kormányhoz. 

 

Más helyszínre költözik a Sepsi Tabakó  
2024. július 18. – szekelyhon.ro, Krónika 

Megváltozik a Tabakó Fesztivál helyszíne: idén a Sepsi Arénához költözik a rendezvény – 

jelentették be csütörtökön a szervezők. A fesztivált idén azért nem szervezhetik a megszokott 

helyszínre, a dohánygyár udvarára, mert az udvart és az épületeket egyaránt felújítják, így 

biztonsági okokból költöztetik a rendezvényt az arénához. A szervezők ugyanakkor 

hangsúlyozták, hogy a helyszínen kívül semmi sem változik: ugyanazok a fellépők jönnek, a 

jegyárak és az időpont is a régi marad. Módosul azonban a fesztivál neve, a helyszínváltozásra 

való tekintettel a rendezvényt Sepsi Tabakó – Arena Edition névre keresztelik át.  

 

Egyre sikeresebb a magyar oktatás a Csángóföldön, ahová óvónőket és 

tanítónőket toboroznak 
2024. július 18. – Krónika, maszol.ro 

A Bákó megyei településeken zajló magyar oktatási programba bekapcsolódó óvónőket és 

tanítónőket keres a Moldvai Csángómagyarok Szövetsége (MCSSZ). Hegyeli Attila, a szervezet 

oktatási koordinátora arról beszélt a Krónikának, hogy az óvodásoktól egyetemistákig minden 

korosztályt megcélzó program egyre sikeresebbnek bizonyul, mind több gyerek és fiatal 

kapcsolódik be ebbe az oktatási formába. Jelenleg 35 Bákó megyei faluban működteti a 

szövetség a magyar oktatási programot, és falvanként 15 és 100 között mozog azoknak a 

gyerekeknek a száma, akik bekapcsolódnak. „Ez a szám növekedni látszik: míg tavaly 1800 

tanítványt számoltunk – óvodástól egyetemistákig –, addig idénre 1950-en vannak olyanok, 

akik rendszeresen járnak a magyar oktatási programokra. 
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A Magyarok Kenyere program erdélyi résztvevői szórványkollégiumokat 

támogatnak  
2024. július 18. – MTI, Krónika 

Több erdélyi szórványkollégiumnak ajánlják fel az idén összegyűlt búzaadományokat a 

Magyarok Kenyere – 15 millió búzaszem program erdélyi résztvevői – közölte csütörtökön 

Antal Géza, a Pro Agricultura Egyesület elnöke. Az egyesületi elnök elmondta, hogy a kolozsvári 

egyesület harmadik éve vesz részt szervezőként a Kárpát-medencei adománygyűjtési 

programban a Magyar Gazdakörök és Gazdaszövetkezetek Szövetségével együttműködve. Idén 

hat megyében – Arad, Temes, Fehér, Kolozs, Beszterce-Naszód és Hunyad – szervezik meg az 

adományozást. A gyűjtésben Szilágy megye is részt vesz a Szilágy Megyei Magyar Gazdák 

Egyesülete révén – idézi az MTI a Maszol beszámolóját. Az összegyűlt búzaadományokkal 

szórványkollégiumokat, gyermekotthonokat és más intézményeket támogatnak. Fehér 

megyében a Magyarlapádi Szórványkollégium, Beszterce-Naszód megyében, a Vicében és 

Magyardécsében szórványkollégiumot működtető Bástya Egyesület, Kolozs megyében a 

Válaszúton agrárképzést működtető Kallós Zoltán Alapítvány, Arad megyében többek között a 

Pio Atya Gyermekotthon a kedvezményezett.  

 

Pro Urbe-díjjal köszönték meg a csíkszeredai főkonzul tevékenységét  
2024. július 18. – szekelyhon.ro 

Hét év szolgálat után csütörtökön este ünnepélyes keretek között búcsúzott szolgálati helyétől 

Tóth László csíkszeredai főkonzul. Korodi Attila, Csíkszereda polgármestere az ünnepélyes 

alkalmon Pro Urbe-díjjal köszönte meg Tóth Lászlónak a magyar nemzet határok feletti 

összetartozásáért Csíkszeredában és a székely közösségben kifejtett főkonzuli tevékenysége 

elismeréseként. Tóth László búcsúbeszédében köszönetként megígérte, hogy budapesti ajtaja 

mindig nyitva áll majd a székelyek előtt. Egyúttal köszönetet mondott a helyiek nyitottságáért, 

a közösség viszonyulásáért és a különböző intézmények együttműködéséért.  

 

Templombúcsú, Magyar Ház megáldása Gyorokon 
2024. július 18. – Nyugati Jelen 

Az elmúlt vasárnap a 243 éves, Szent Donát tiszteletére felszentelt gyoroki római katolikus 

templomban 18 órakor kezdődött búcsúi szentmisén az első padsorban helyet foglaló gyoroki 

Pipacsok néptánccsoport tagjai szavaltak, majd orgonakísérettel a hívek énekeltek. Nt. Vékony 

Zsolt református lelkipásztor a bibliából olvasott fel. A templomi szertartásról a hívek 

átvonultak a református templom közelében álló épülethez, ahol Varga Enikő, a ProGhioroc–

MaGyorok Egyesület elnöke, majd Kovács Hajnalka RMDSZ-elnök, községi tanácsos is 

köszönetet mondott a Gyoroki Református Egyházközség minden tagjának. Elismerésre méltó, 

amiért díjmentesen átengedték az épületet, ahol a helybeli magyarság számára közösségi 

programokat szervezhetnek. Rajtuk kívül az RMDSZ Communitas Alapítványától is pályázati 

úton nyertek támogatást az épületnek a jelzett célokra történő berendezésére. Végszavaiban 

megkérte a jelen lévő két lelkészt, hogy mondjanak áldást a Gyoroki Magyar Házra! 
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Ha egy nő elmondja a véleményét, azt mondják, hogy hisztizik  
2024. július 18. – szekelyhon.ro 

A gyermektartási díjjal kapcsolatos kérdésekben, a gyereknevelésről visszatérő nők 

munkaszerződésének felbontása ügyében, illetve a családon belüli erőszak kapcsán fordultak a 

leggyakrabban az RMDSZ Nőszervezetének Női Jogvédő Ügyeletéhez. Egyre több nő vállal 

közéleti szerepet, de még mindig nem elegen, hiszen sok az előítélet és még kevés a követendő 

példa. A helyhatósági választások után kialakult női érdekképviseletről beszélt csütörtökön 

Csép Éva Andrea, az RMDSZ parlamenti képviselője és Csibi Attila Zoltán, az RMDSZ Maros 

megyei szervezetének elnöke. Tíz éve létezik az RMDSZ Nőszövetsége, amelynek egyik 

legfontosabb célja épp az volt, hogy minél több nőt bátorítsanak arra, hogy közéleti szerepet 

vállaljon, és ne csak a „második sorból” támogassák a helyi közösségépítést. Ez részben sikerült 

is, hiszen egyre több női polgármestere van az RMDSZ-nek országszerte – vont párhuzamot a 

múlttal és a jelennel Csép Éva Andrea. 

 

Már tudjuk, hogy hány medvét lőhetnek ki Maros megyében  
2024. július 18. – szekelyhon.ro 

Negyvenhárom medvét lőhetnek ki Maros megyében a héten elfogadott, a medveállomány 

kezeléséről szóló törvény alapján. Maros megyében, hozzávetőlegesen 865 medve van – írta 

közösségi oldalán a prefektus kabinetfőnöke, Mara Togănel, aki szerint ezzel a számmal az 

ország első öt megyéje között van Maros, ami a nagyvad-állományt illeti. A hétfőn elfogadott 

törvény értelmében országos szinten, idén és jövőre is 481 medvét lőhetnek ki, Maros 

megyében pedig évente 43-at.  

 

NATO-hadtestet telepítenének Székelyföldön, nyilvános az előkészület  
2024. július 18. – szekelyhon.ro 

Nyolcszáz fős NATO-alakulat elszállásolására és ellátására alkalmas konténerek 

megvásárlására hirdetett közbeszerzést a marosvásárhelyi 01016-os számú katonai egység, és 

a követelmények között szerepel, hogy ezeket a helyi katonai laktanya területén kell elhelyezni 

és működtetni. Az előzményekhez hozzátartozik, hogy tavaly a román parlament Klaus 

Johannis államfő kérésének eleget téve elfogadott egy határozatot, amely kimondja, hogy 

NATO fennhatóság alá tartozó gyalogoshadtestet hoznak létre Románia területén, 

Marosvásárhelyen, Bulgáriával közösen. A határozat értelmében a laktanya kialakításának 

költségeit a védelmi minisztérium költségvetéséből biztosítják. A tavaly novemberi döntés 

értelmében a hadtest marosvásárhelyi állomásozása nem lesz állandó, és a parancsnokságot 

felváltva biztosítja majd Románia, illetve Bulgária.  
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Felmérés: A Smer nyerne, mögötte a PS és a Hlas végezne 
2024. július 18. – Ma7.sk 

A legújabb felmérésből, amit SANEP végzett a ta3 hírtelevízió számára, az derül ki, hogy ha 

most lennének a választások, a szlovák parlamentbe hat párt jutna be. A legtöbb szavazatot, a 

voksok 25 százalékát, a Smer gyűjtené be. A képzeletbeli dobogó második helyére a PS kerülne, 

21,5 százalékkal. A harmadikra pedig a Hlas, a szavazatok 13,4 százalékával. A már felsorolt 

hármon kívül a negyedik helyen, 7,1 százalékos támogatottsággal a KDH végezne, az ötödiken 

a Republika, 6,5 százalékkal és a hatodikon az SaS 6,1 százalékkal végzett. A Magyar Szövetség 

4,4, a Slovensko Za ľudí, KÚ 4,2, a Demokrati 3,6 és a Sme rodina pedig 2 százalékot szerezne. 

 

Ravasz: A minisztérium semmit nem fog bezárni és összevonni 
2024. július 18. – Új Szó 

A középfokú iskolahálózatra átalakítás vár, Tomáš Drucker (Hlas) oktatási miniszter júniusban 

arról beszélt, intézmények összevonásának tervén dolgoznak. Arról, hogy ez mit jelent a 

magyar szakközépiskolák és gimnáziumok számára, Ravasz Ábelt, a tárcavezető tanácsadóját 

a Gombaszögi Nyári Táborban kérdeztük. Mint mondta, a minisztérium célja, hogy segítsen a 

megyéknek optimalizálni a középiskolai hálózatot. Ugyanis a megyék döntenek arról, hogy 

milyen típusú középiskolából mennyi van és hol vannak ezek. ‘De ez nem jelenti azt, hogy 

makroszintről nem látjuk, a jelenlegi hálózat túlságosan széttöredezett. Ezért együttműködésre 

hívtuk a megyéket és közöltük velük, ha optimalizációs stratégiákkal állnak elő, akkor ezeket 

támogatni tudjuk. A minisztérium semmit nem fog bezárni, semmit nem fog összevonni, de ha 

a megyék hajlandóak erre, akkor mi azt szívesen támogatjuk.’ – tette hozzá. 

 

Kutyaszorítóból nyakörv – Duray Miklósra emlékeztek Gombaszögön 
2024. július 18. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Hogyan lett a kutyaszorítóból nyakörv címmel könyvbemutatót tartottak Gombaszögön. Duray 

Miklós posztumusz kötetét Németh Zsolt, az Országgyűlés külügyi bizottságának elnöke és 

Gyurcsík Iván, a Nemzeti Közszolgálati Egyetem rektori tanácsadója mutatta be, kollégánk, 

Somogyi Szilárd moderálása mellett. Németh Zsolt úgy fogalmazott, ez az a könyv, ami 

legjobban foglalja össze a második világháborútól napjainkig terjedő felvidéki 

politikatörténetet. Kiemelte, Duray Miklós az antikommunizmus hőse, a rendszerváltozás 

hőse, annak ellenére, hogy tevékenységének súlypontja, nagyobbik része a rendszerváltozást 

követően érkezett el, mégis ő a „felvidéki Tőkés László”. 

 

Terítéken a fesztiválok 
2024. július 18. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

A Kárpát-medence magyar fesztiváljairól tartottak kerekasztal-beszélgetést a Gombaszögi 

Nyári Tábor szerdai napján. A fórumra a Felvidéki Magyar Fesztivál Szövetség (FeMaFeSzt) 
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szervezésében került sor. Az itthoni fesztiválok érdekképviseletét és megsegítését ellátni kívánó 

ernyőszervezet éppen egy évvel ezelőtt alakult meg Gombaszögön. Cziprusz Zoltán, a 

FeMaFeSzt elnöke elmondta, hogy a tavaly alapított fesztiválszövetség már hivatalosan is 

bejegyzésre került. A mostani panelbeszélgetésre, pedig igyekeztek minden külhoni magyar 

régióból elhívni vendégeket, kitekintést nyerve ezáltal az egész Kárpát-medence fesztiváljaira. 

 

Hogy állnak a fiatalok? 
2024. július 18. – Felvidék.ma 

Nagy-Vargha Zsófia fiatalokért felelős helyettes államtitkárral, Kovács Péterrel, a Nemzeti 

Ifjúsági Tanács elnökével, Kiss Emmával, a MAKOSZ külügyi alelnökével és Brezo Ferenccel, 

a Szlovákiai Magyar Középiskolások Szövetségének volt elnökével, az Európa Tanács volt 

ifjúsági küldöttével a különböző országokban élő magyar fiatalok helyzetéről, a jó példákról, az 

ifjúsági élet felépítéséről, s az előttünk álló kihívásokról, a Kárpát-medencei magyar ifjúságról 

zajlott pódiumbeszélgetés a Gombaszögi Nyári Táborban. Nagy-Vargha Zsófia kiemelte, az 

Európai Unióban nagy figyelmet kap az ifjúság, a magyar soros elnökség idején pedig a 

Magyarországot érintő konferenciális találkozók tekintetében az ország egyik főbb partnere a 

NIT lesz. 

 

Az élhető vidék példáját mutatják 
2024. július 18. – Felvidék.ma 

A Magyar Szövetség politikusai ültek kerekasztalhoz a Gombaszögi Nyári Táborban. Az 

önkormányzatok aktuális kihívásai fiatal polgármestereink szemszögéből címmel Agócs 

Gergely (Királyrév), Marcinkó Zoltán (Béna), Varga Tibor (Kaposkelecsény) és Zachar Pál 

(Ipolyság) beszélgettek. Az óvoda és az iskola közösségmegtartó erőként működik egy-egy 

településen. Ipolyságon azt tervezik, hogy szlovák, magyar és egyházi iskolaközpontot hoznak 

létre. Marcinkó Zoltán, Béna polgármestere arra világított rá, hogy elidősödő térségről van szó, 

s ki kell építeni a gondozói hálózatot is. Szociális vállalkozást indítottak a községben. Agócs 

Gergely, Királyrév polgármestere rávilágított, hogy különböző regionális együttműködések, 

akciócsoportok működnek, tapasztalatcserékre vannak lehetőségek. 

 

Amikor a himnuszért börtön járt 
2024. július 18. – Felvidék.ma 

Simon Attilával, a Fórum Kisebbségkutató Intézet igazgatójával Czáboczky Szabolcs 

beszélgetett a magyar himnusz csehszlovákiai kálváriájáról a Gombaszögi Nyári Táborban. A 

himnuszt vizsgálva sok mindent megtudhatunk az egykori Csehszlovákiáról. Simon Attila 

megvizsgálta a himnuszpereket „A szlovákiai magyar társadalom változásai az utóbbi 100 

évben, különös tekintettel a mindennapi kultúrára” című projekt keretében. Szigort tapasztalt. 

1918-20-ig még kevésbé büntették a magyar himnusz éneklését, később pl. 1923-tól már a 

dallam felidézése is bűncselekmény volt, s már a cigányzenészt is elítélték. A csehszlovákok 

elleni gyűlöletkeltést vélték a magyar himnuszban felfedezni. 

 

Fe
lv

id
é

k
 

https://felvidek.ma/2024/07/hogy-allnak-a-fiatalok/
https://felvidek.ma/2024/07/az-elheto-videk-peldajat-mutatjak/
https://felvidek.ma/2024/07/amikor-a-himnuszert-borton-jart/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. július 19. 

 

 

Hétvégén Kolonban találkoznak a generációk 
2024. július 18. – Ma7.sk 

Idén immár 22. alkalommal kerül sor a Generációk Találkozására a Zoboralján. A háromnapos 

rendezvény, amely nemcsak a zoboraljiakat és a magyar nyelvű programok ellenére nemcsak a 

magyarokat szólítja meg, július 19. és 21. között valósul meg a koloni szabadtéri színpadon, 

melynek életre hívója és főszervezője Ladányi Lajos. A rendezvény általában háromnapos, idén 

sem lesz ez másképp. A pénteki nap ezúttal is a gyermekeké. 16 órától íjászbemutatóra kerül 

sor, mégpedig a Szent György Lovagrend Felvidéki Nagypriorátusa Zoboralji Apródjainak 

megjelenítésében. Az apródok bemutatóját táncház követi. 

 

Egyedülálló műszaki emlék menekülhet meg 
2024. július 18. – Ma7.sk 

A Sine Metu egyesület, több nagyszabású értékmentést követően, ismét nagy fába vágja a 

fejszéjét. Ezúttal a Beretke határában, a Murány folyó partján található, Rosszgyár néven 

ismert vasgyárat próbálják megóvni az utókor számára. Az építmény már a 18. század végén 

romos állapotban volt, a 17. század közepén itt már bányaművelés és kohászat folyt. Gaál Lajos 

geológus, barlangász 2011 körül sikeresen pályázott a Bükki Nemzeti Parkkal egy Interreg-

projektben, amelyben a természeti értékek turisztikai kihasználása is szerepelt, azonban a 

Szlovák Köztársaság Állami Természetvédelme (ŠOP SR) és a Környezetvédelmi Minisztérium 

pénzhiányra hivatkozva ezért elutasította a terv azon részét, amelyben a Rosszgyár is szerepelt. 

Ennek megmentésére vállalkozott a Sine Metu. 

 

Újjászületett a lakszakállasi kastély 
2024. július 18. – Ma7.sk 

Az idő vasfoga a Komáromi járásban fekvő Lakszakállas 18. századból származó kastélyát sem 

kímélte. Az Amade Tádé bősi gróf által közel háromszáz évvel ezelőtt, barokk stílusban emelt 

épület valószínűleg a birtok intézőinek a lakhelye volt. Az Amadék később birtokuk felvidéki 

részét a kastéllyal együtt bérbe adták a Ghyczy családnak, majd Ghyczy József megvásárolta, 

és a kastélyt a 19. század első felében klasszicista stílusban átépíttette. Az építményt hazai 

pályázati támogatásból sikerült felújítani, s immár a faluközpont ékének számít. A tágas 

padlástérben a helyi Klapka György Helytörténeti Társasággal együtt majd falumúzeumot 

alakítunk ki, ahol az évek során összegyűjtött tárgyakat mutatnák be. 

                
Újabb támogatások intézményeinknek 
2024. július 18. – PannonRTV 

A VMSZ köztársasági szerepvállalásának köszönhetően most az állami költségvetésből - írja dr. 

Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke a Facebookon. Az Igazságügyi 

Minisztérium idén is pályázatot hirdetett a büntetőeljárások ügyészi felfüggesztéssel 

(opportunitás) végződő eseteinek összegeiből eredő források elosztására. A VMSZ elnöke úgy V
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fogalmaz: Márciusban beszéltem Maja Popović miniszter asszonnyal intézményeink 

kérelmeinek támogatásáról. Ennek megfelelően, a most közzétett adatok szerint támogatást 

nyert mások mellett: - az óbecsei Gerontológiai Központ az orvosi rendelő felújítására,  - a 

Samu Mihály Általános Iskola biztonsági kamerákra,  - a Testvériség Általános és Középiskola 

korszerű pékműhelyre a gyakorlati oktatáshoz,  - a magyarkanizsai J. J. Zmaj Általános Iskola 

fűtőkazánok cseréjére az adorjáni iskolaépületben, - a József Attila Könyvtár biztonsági 

kamerákra, - a szabadkai Kosztolányi Dezső Színház gázkazán cserére, biztonsági kamerákra, 

vészvilágításra, - Szabadka Város Szociális Központja az ellenőrzött körülmények közötti 

láthatásra szolgáló helyiség felújítására, felszerelésére, - a szenttamási J. J. Zmaj Általános 

Iskola a rajztanterem felszerelésére.  

 

Megkoszorúzták dr. Kemény Ferenc mellszobrát Nagybecskereken 
2024. július 18. – PannonRTV 

Születésének 164. és halálának 80. évfordulója alkalmából a nagybecskereki sportolók, 

sportmunkások és az önkormányzat képviselői a Nagyok sétányán ma megkoszorúzták dr. 

Kemény Ferencnek, az újkori olimpiák egyik szervezőjének a mellszobrát. A megemlékezés 

egyfajta beharangozója is volt a július 26-án kezdődő, 33. nyári olimpiai játékoknak. 

Nagybecskereket a sportok városa, hiszen 1956 óta folyamatosan volt/van képviselője az 

olimpiai játékokon. Ehhez nyilván hozzájárult az is, hogy a város szülötte, dr. Kemény Ferenc, 

aki Pierre de Coubertinnek, a modern olimpiai játékok atyjának a munkatársa volt, a 

Nemzetközi Olimpiai Bizottságnak a tagja, az 1896-os athéni olimpiai játékok egyik szervezője. 

 

Szenttamáson tartja első előadását a Tanyaszínház 

2024. július 18.. – Magyarszo.rs 

A Tanyaszínház sárga traktora idén is azokat a településeket, falvakat járja be, ahová a színházi 

idényben nem jutnak el az előadások, hiszen nincs ennek befogadására alkalmas terem. A 

darabban a Színművészeti Akadémia hallgatói játszanak. A vándortársulat az idén Szigligeti 

Ede A cigány című művét viszi színpadra Crnkovity Gabriella rendezésében, az első bemutató 

pedig Szenttamáson lesz július 23-án (kedd). Az előkészületekről és az idei darab részleteiről 

Greguss Lillával beszélgettünk, aki elmondta, a szenttamási bemutatót további 27 helyszín 

követi, a kavillói premiert pedig július 27-én láthatja a nagyérdemű. − Idén igen népes csapattal 

jöttünk Kavillóra június 18-án. A Művészeti Akadémia négy generációja érkezett, mellettük a 

mestehallgatók és olyanok is, akik már befejezték az akadémiát. Több generáció találkozott 

tehát, és nagyon szépen megtaláltuk az összhangot, ez a legkonfliktusmentesebb 

tanyaszínházam eddig 

 

„Létezik egy hely, ahol önmaguk lehetnek” 
2024. július 18. – Magyarszo.rs 

A héten hatodik alkalommal szervezték meg Óbecsén a Szóval, rímmel, színházzal elnevezésű 

drámatábort, amelynek szervezője a helyi Petőfi Sándor Magyar Kultúrkör és a Bóbita Óbecsei 

Nagycsaládosok Egyesülete. Az idei ötnapos táborban, amely hétfőn vette kezdetét, 
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harmincegy gyermek vesz részt. Velük két csoportban foglalkoznak a foglalkozásvezetők. – 

Óbecsén 2019 augusztusában szerveztük meg először a Szóval, rímmel, színházzal elnevezésű 

drámatábort, amely nagy visszhangra talált községünkben. Azóta minden év nyarán 

megtartottuk ezt a rendezvényt, ahol színművészek foglalkoznak a táborozókkal. A kisebbekkel 

Magyar Zsófia, a Szabadkai Népszínház Magyar Társulatának a tagja foglalkozik, míg az 

idősebbeknek Rókus Zoltán színművész adja át az előadóművészettel kapcsolatos 

tapasztalatait – mondta Ricz Kasziba Beáta, a drámatábor szervezője. 

 

Új vágányról indulnak a vonatok 

2024. július 18. – Magyarszo.rs 

Szerdától átirányítják a személyszállító vonatok forgalmát az újonnan épült 4-es vágányra, 

amelyet a vámház és a pályaudvar épülete közötti aluljárón keresztül közelíthetnek meg az 

utasok. Az infrastruktúra teljes kihasználásával lehetővé válik az utasok fogadása és az 

utasforgalom zavartalan folyamata. Erre az áthelyezésre azért volt szükség, mert folyamatban 

vannak az Újvidék–Szabadka–államhatár (Kelebia) vasúti szakaszának rekonstrukciós és 

korszerűsítési munkálatai, valamint a teherpályaudvar építésének befejező lépései. Az állomás 

igen kellemes látványt kelt, amely méltó Szabadka Városához. A nehezen lépcsőző utazók 

számára liftek könnyítik meg a peronhoz jutást. Jegyeket az aluljáró előtt álló bódéban 

válthatnak az utazni vágyók. Ottjártunkkor érkezett be a szegedi vonat és indult vissza 

ugyanazon a nyomvonalon. 

                   
Diplomaátadó az UNE Ukrán–Magyar Oktatási-Tudományos Intézetében 
2024. július 18. – Karpat.in.ua 

Az Ungvári Nemzeti Egyetem Ukrán–Magyar Oktatási-Tudományos Intézetének 38, magyar 

nyelv és irodalom, történelem és országismeret, illetve matematika szakos hallgatója vette át 

az alapfokú képzés elvégzéséről szóló oklevelét, akik közül hárman kitüntetéssel fejezték be 

tanulmányaikat. Az eseményre az Ungvári Hungarológiai Központban került sor. A 

rendezvényt megtisztelte jelenlétével Stifter Ádám, a magyar külgazdasági és külügyi tárca 

keleti kapcsolatok fejlesztéséért felelős helyettes államtitkára. A diplomata ünnepi 

köszöntőjében kiemelte, az anyaország kiemelt figyelemmel kíséri és támogatja a külhoni 

magyar közösségek megmaradását és bízik abban, hogy a hallgatók a mesterfokú képzést 

tanúsító okleveleiket egy sokkal békésebb környezetben vehetik át. Nem könnyű időszakban 

végezték tanulmányaikat ezek a fiatalok. Ugyanakkor büszkeséggel tölt el, hogy a háborús 

helyzet ellenére mind a diákok, mind a tanári kar helytálltak, hangsúlyozta felszólalásában 

Spenik Sándor, az Ukrán–Magyar Oktatási-Tudományos Intézet igazgatója. 
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Kárpátaljai filmek a Kulturális Filmek fesztiválján 
2024. július 18. – Karpat.in.ua 

Idén is több filmmel neveznek a kárpátaljai televíziósok a magyarországi kulturális filmek 

fesztiváljára. A döntőbe jutás érdekében az alkotásokra online lehet szavazni. A hat kárpátaljai 

pályamunka eddig rendkívül nagy sikert aratott a közösségi oldalakon. Az elmúlt években a 

kárpátaljai magyar televíziósoknak szinte a rutinjukká vált, hogy beneveznek a Kulturális 

Filmek fesztiváljára, amit Bolyáki Attila minden évben Magyarország különböző pontján 

szervez meg. Volt már Szatmárcsekén, Tállyán, Balatonakarattyán, és idei nyár végén pedig 

Demjénben lesz. A fesztiválra általában számos anyaországi és Kárpát-medencei televíziós 

nevez kisportrékkal és egyéb témájú mini-alkotásokkal. Idén a helyi magyar kultúra és a helyi 

energia hasznosítása a fő témakör. A kárpátaljai magyar televíziósok, a TV21 Ungvár 

munkatársai, illetve az MTVA tudósítói idén is több alkotással neveztek be. 

 

A szentszéki államtitkár a pápa képviseletében Ukrajnába utazik 
2024. július 18. – Karpatalja.ma 

A szentszéki államtitkárságot vezető Pietro Parolin bíboros Ferenc pápa képviseletében részt 

vesz a berdicsivi karmelita kolostor ünnepén, melynek keretében az ukrajnai egyházi és 

politikai vezetőkkel is találkozik péntektől. Pietro Parolin az ukrajnai háború kirobbanása óta 

a Vatikán legmagasabb tisztségű képviselőjének számít, aki elutazik Ukrajnába. A szentszéki 

államtitkárságot vezető bíborost Ferenc pápa bízta meg, hogy képviselje őt a latin rítusú 

ukrajnai katolikusok zarándoklatának zárószertartásain, amelyet vasárnap tartanak a 

berdicsivi Mária-kegyhelyen. Az ukrajnai egyház számára „nagyon kedves helyen” de  „a 

háborús erőszak szomorú és gyászos időszakában” zajlik a bíboros államtitkár látogatása, 

ahogyan ezt az egyházfő július 13-án közzétett levelében írta. A Kijevtől száznyolcvan 

kilométerre található kegyhelyre Ukrajna számos részéből és más országokból is érkeznek 

katolikus hívők. A háború kezdete óta a zarándokok Szűz Mária közbenjárásáért imádkoznak 

a békéért. Pietro Parolin a vatikáni diplomácia képviselőjeként Kijevben az ukrajnai politikai 

vezetőkkel is találkozik. 

 

Ismertté vált, összesen hány hadköteles kaphat felmentést a mozgósítás alól 
2024. július 19. – karpat.in.ua 

Ukrajnában összesen 1,2 millió személy kaphat felmentést a mozgósítás alól.  Ezen mutató több 

mint fele már már megkapta felmentését – nyilatkozta Vitalij Kindrativ gazdasági miniszter-

helyettes a Forbes Ukraine-nak adott interjújában. Elmondása szerint 1,2 millió ukránt lehet 

felmenteni a mozgósítás alól a katonai igények kielégítésére. Már 800 000 személyt megkapta 

felmentését. Van egy bizonyos tartalék a kritikus vállalatok alkalmazottainak felmentésére. A 

mozgósítandó munkavállalók legfeljebb 50%-át lehet felmenteni.   
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https://life.karpat.in.ua/?p=208370&lang=hu
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Újabb beruházások: befejeződött a nagybodolyai Szent Anna katolikus templom 

felújítása 
2024. július 18. – Kepesujsag.com 

Ami a horvátországi magyarság által használt közösségi épületeket illeti, folyamatosak a 

fejlesztések, így nemrég befejeződött a nagybodolyai Szent Anna katolikus templom külső és 

belső, valamint a szentlászlói tűzoltóotthon külső tatarozása is. A Horvátországi Magyarok 

Demokratikus Közössége (HMDK) közbenjárásával az elmúlt években több millió kúna 

értékben valósultak meg beruházások a horvátországi magyarság számára fontos 

egyesületekben, intézményekben, világi és egyházi épületek újultak meg. A Darázshoz közeli 

Nagybodolyán, a Drávaszög egyik legkisebb lélekszámú településén is komoly fejlesztések 

történtek. Többek között befejeződött a vízvezeték-hálózat építése, megújult a tájház és a Szent 

Anna-templom is. A nagybodolyaiak Szent Anna tiszteletére szentelt temploma az egyik 

legrégebbi a régióban. A templomot a török időkben puskaporos raktárként is használták. Egy 

1782-es feljegyzésből kiderül, hogy a szilárd anyagból épített isten házát a régebbi templom 

helyére építették Savoyai Jenő herceg költségén. Az épületet körülvevő temető bizonyítja, hogy 

a falunak már a középkorban is volt temploma. 

 

Horvátországban is bemutatkozott a Budapesti Vonósok Kamarazenekar 
2024. július 18. – Kepesujsag.com  

úlius 1-jén Magyarország vette át az Európai Unió Tanácsának elnöki tisztét. Magyarország 

nagykövetségei és kulturális intézetei kiemelkedő kulturális programokat szerveztek 

világszerte a nagy jelentőségű időszak kezdete alkalmából. Magyarország zágrábi 

nagykövetsége és a Liszt Intézet képviselete múlt héten a Horvát Szábor Európai Ügyek 

Bizottságában mutatta be az EU-s elnökségi programot, a következő fél évre tervezett kiemelt 

kulturális jellegű tevékenységüket is ismertették. A kiemelkedő jelentőségű időszak kezdetét 

Horvátországban egy ünnepélyes programmal nyitotta meg Magyarország zágrábi 

nagykövetsége és a Liszt Intézet: a híres Budapesti Vonósok Kamarazenekar a Klovićevi Dvori 

Galéria átriumában adott koncertet. Olyan neves magyar zeneszerzők alkotásai szerepeltek 

műsoron, mint Liszt, Bartók és Weiner Leó. Másnap a zenekar tagjai Rovinjba utaztak, és a 

Szent Eufémia-templomban megrendezett hangversenyükkel nyitották meg az ottani nyári 

fesztivált. 

 

A csúzai Csárdás idén is fellépett a kiscsőszi Pajtafesztiválon 
2024. július 18. – Kepesujsag.com 

Az Élő Forrás Hagyományőrző Egyesület 20. alkalommal rendezte meg a Kiscsőszi 

Pajtafesztivált, mely a magyar népzenei és néptáncélet nemzetközileg is elismert rendezvénye. 

A horvátországi magyarságot az eseményen a HMDK csúzai Csárdás népi táncegyüttese 

képviselte. Kiscsősz, a csodafalu, avagy az apró óriás, egy kis ékszerdoboz a magyarországi 

Veszprém vármegyében, a Hunyor-patak mentén, ahol a múlt találkozik a jelennel, az emberi 

kéz teremtette környezet harmonikus egységben fér meg a természettel. Igaz, hogy a neve is ezt 

sugallja, de valóban egy pici településről beszélhetünk, melynek mindössze három utcája, 
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https://kepesujsag.com/ujabb-beruhazasok-befejezodott-a-nagybodolyai-szent-anna-katolikus-templom-felujitasa/
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hatvan háztartása és alig száz állandó lakosa van. Mégis, mára a pajtafesztiváljuk a magyar 

néphagyomány ápolásának egyik legfontosabb fórumává nőtte ki magát, olyan rendezvénnyé, 

amelyen a magyarországi folkélet kiválóságai mutatkoznak be. 

 

Novellapályázat: döntött a bírálóbizottság, megvannak a nyertesek 
2024. július 18. – Kepesujsag.com 

A lapunk folyamatos megjelenésének a 25. évfordulója alkalmából meghirdetett 

novellapályázatunkra beérkezett írásművek értékelése folyamatosan zajlott, a napokban pedig 

megszületett a végeredmény. Lapunk folyamatos megjelenésének a 25. évfordulója alkalmából 

egy novellapályázatot írtunk ki, a felhívás szövegét az ÚMKÚ mellett a Kárpát-medence több 

magyar lapjában is megjelentettük. A meghirdetett novellapályázatra húsz-egynéhány írásmű 

érkezett be. Felkérésünknek mind Erős Kinga, a Magyar Írószövetség (Budapest) elnöke, mind 

pedig Tóth Lívia, a szabadkai Hét Nap főszerkesztője eleget tett, a zsűri harmadik tagja lapunk 

lektora/korrektora, Pasza Árpád volt. Az egyeztetések e-mailek és telefonbeszélgetések útján 

történtek, és a napokban egy személyes találkozásra is sor került. Az írásművek elolvasása után 

először mindegyikük ötre szűkítette le a díjazás szempontjából számításba jöhető novellák 

számát. 

 

Gyermek és ifjúsági sportnap Laskón 
2024. július 18. – Kepesujsag.com 

A Laskói Ifjúsági Egyesület 2017-ben hagyományteremtő szándékkal szervezte meg az első 

gyermek és ifjúsági sportnapot, amit azóta minden évben megtartanak. Szombaton a Vitéz-ház 

tágas udvara és kertje adott otthont a rendezvénynek. Tavaly ünnepelte megalakulásának a 

tizedik évfordulóját a Laskói Ifjúsági Egyesület, amelyet azzal a céllal hoztak létre, hogy a 

sportkedvelő helyi és környékbeli fiatalokat egy szervezetbe tömörítsék. Célkitűzéseik és a 

tevékenységi körük azóta azonban igencsak kiszélesedett. Egy dolog maradt változatlan, ez 

pedig a lelkesedésük és a szűnni nem akaró tenni akarásuk a falujukért és a közösségükért. Az 

egyesület az év során számos közösségi programot szervez: húsvétvárást, gyerekprogramokat, 

főzőversenyeket, falunapot, adventi rendezvényt. Fontosnak tartják, hogy legyenek olyan 

tevékenységi formák, amelyek révén kicsik és nagyok is jól tudják érezni magukat, 

feltöltődhetnek, és minél több értékes időt tölthetnek el családtagjaikkal és egymással. Ezért 

2017-ben hagyományteremtő szándékkal szervezték meg az első gyermek és ifjúsági 

sportnapot, amit azóta minden évben megtartanak. Az ideire a múlt hét végén került sor. 
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. július 18. – Kossuth Rádió 

 

Továbbra is mindennaposak az áramszünetek Kárpátalján, már az sem ritka, hogy napi 16 órán 

át kell nélkülözni a villamos energiát. Ez mind a lakosságot, mind az intézményeket kihívások 

elé állítja. A Beregszászi Járási Máltai Szeretetszolgálat az egyik olyan szervezet, amely segít 

átvészelni a nehéz időszakot, a napokban például áramfejlesztő generátorokat adományozott 

tehetséggondozó intézményeknek,  

 

Megérkezett Nagyváradra a gépkocsi-adomány második része, amelyet a Királyhágómelléki 

Református Egyházkerület a magyar kormány támogatásával vásárolt a 

szórványgyülekezetekben szolgáló lelkészek számára. Összesen 16 személygépkocsit 

vásároltak, 8-cal már február óta róják az utakat a lelkészek a szórványgyülekezetek között.  

 

A vajdasági magyar fiatalok szülőföldön maradását segíti a Magyar Nemzeti Tanács, a 

vajdasági magyar kisebbségi önkormányzat egyebek mellett ösztöndíjakkal is.  

 

A muzslyai Szervó Mihály Általános Iskolában kilencedszer szerveztek Logikai tábort, 

amelyben a bánáti magyar ajkú diákokat fogadják a helybeli fiatalok mellett. Nem csak 

matematikával, hanem sok minden mással is foglalkoztak, nyelvi játékokkal, de a szorobánnal 

is ismerkedtek.  

 

Az idén is igen népszerű volt a temesvári Bartók Béla líceum kerékpáros tábora, amelynek 

résztvevői a napi több kilométeres biciklitúrák után kézműves foglalkozással vezették le 

megmaradt energiáikat. A kerékpározás a nagyvárosban nem teljesen veszélytelen dolog, de a 

csapat, Magyar Petra és Szabó Csilla vezetésével, nagyon fegyelmezetten közlekedett.  

 

Válts irányt! ez a mottója az Erdélyi Református Egyházkerület Ifjúsági Szövetségének idei 

nyári rendezvényének. Az IKE Fesztiválra augusztus 4-8. között azokat a fiatalokat várják 

Zeteváraljára, akiknek fontos, hogy a szórakozás mellett jelen legyen a keresztyén értékrend is.  

 

2009 óta minden év nyarán a Csíkszeredai Régizene Fesztivált a Csíki Jazzfesztivál követi a 

székelyföldi városban. Előbbi már javában zajlik, utóbbi július 25–28. között lesz. A négynapos 

rendezvényen hat ország tizenhárom előadója lép színpadra. A koncerteken kívül számos 

kísérőrendezvényt is ígérnek a szervezők. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/

